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 غبارروبی مضجع امام رضا)ع( 
توسط رهبر معظم انقلاب

الحجج  ثامن  حضرت  مطهر  مضجع 
علی بن موسی الرضا علیه السلام با حضور 
. العظمی خامنه ای، رهبر  . . حضرت آیت  ا
معظم انقلاب اسلامی در فضایی آکنده از 
معنویت غبارروبی شد. رهبر معظم انقلاب 
در سفر به مشهد مقدس - که به دنبال 
تغییر شرایط کرونایی کشور انجام شد-  در 
مراسم غبارروبی مضجع نورانی امام رضا 
علیه السلام که با حضور جمعی از علما و 
خادمان حرم رضوی و با تلاوت کلام ا... مجید 
و زیارت جامعه کبیره و ذکر مصائب اهل بیت 
علیهم السلام در روزهای پایانی ماه محرم 

برگزار شد شرکت کردند.

مخبر به وزارت اطلاعات رفت
معاون اول رئیس جمهور با حضور در وزارت 
اطلاعات و دیدار با وزیر، معاونین و مدیران 
کل این وزارتخانه، از اقدامات یک ساله وزیر 
و مجموعه وزارت اطلاعات تقدیر و تشکر 
کرد و گفت: نقش وزارت اطلاعات بر اجرایی 
کردن منویات حضرت امام خمینی)ره( و مقام 
معظم رهبری )مدظله العالی( نقشی بی بدیل 
است. مخبر که به مناسبت بزرگداشت هفته 
دولت در جمع مدیران وزارت اطلاعات حضور 
یافته بود گفت: اقدامات وزارت اطلاعات 
در مبارزه با مفاسد اقتصادی، مبارزه با 
گروهک های ضدانقلاب، نفوذ و مبارزه با رژیم 
صهیونیستی را برجسته و قابل تقدیر توصیف و 
بر استمرار این اقدامات تاکید کرد. معاون اول 
رئیس جمهور با تشریح برنامه های اقتصادی 
و اقدامات دولت انقلابی برای ارتقای سطح 
معیشتی مردم گفت: خنثی سازی تحریم ها از 
ابتدای استقرار دولت در دستور کار قرار داشت 

تا با این راهبرد، تحریم ها را کم اثر کنیم. 

 نا  امن شدن مرزها 
برای قاچاقچیان 

فرمانده فراجا از ناامن شدن مرزها برای 
قاچاقیان و گروهک های ضد انقلاب خبر داد. 
سردارحسین اشتری گفت: امروز توانمندی 
و قدرت دفاعی نیروهای مسلح و خصوصا 
نخبگان عزیز و دانشمندان این مرز و بوم 
در وزارت دفاع به سطحی رسیده است که 
نه تنها قدرت بازدارندگی ایجاد کرده بلکه 
دشمنان را نیز از این توانایی هراسان کرده 
است. فرمانده کل انتظامی کشور افزود: 
این باعث افتخار مردم عزیز ما و نیروهای 
مسلح است که امروز قدرت دفاعی جمهوری 
اسلامی ایران، یک قدرت مثال زدنی و با 
ثبات در منطقه و حوزه بین الملل هست. بر 
اساس اعلام پایگاه اطلاع رسانی وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح، اشتری با بیان اینکه 
در تمام مجموعه های پلیس مانند فرماندهی 
هواپیمایی فراجا، با استفاده از پهپادهای به 
روز و بالگردها، پشتیبانی مناسب صورت 
می گیرد خاطرنشان کرد: امروز با پهپادها و 
سامانه های هوشمند مرزها را برای قاچاقچیان 

وگروهک های ضد انقلاب ناامن کرده ایم.  

 کناره گیری آیت ا... حائری 
از مرجعیت تقلید

دفتر آیت ا... حائری از مراجع تقلید در 
عراق با صدور بیانیه ای از کناره گیری ایشان 
از مرجعیت تقلید شیعیان خبر داد. در متن 
.. سید  . این بیانیه علت کناره گیری آیت ا
کاظم حائری، بیماری، ضعف جسمانی و 
کهولت سن عنوان شده که ایشان را از ادامه 
خدمت به مقلدین و پیروان خود باز می دارد. 
همچنین در اولین توصیه بیانیه پیروان خود 
را به تبعیت از آیت ا... سید علی خامنه ای 
رهبر جمهوری اسلامی ایران توصیه کرد. 
سید کاظم حسینی حائرِی )زاده ۱۳۱۷ش( 
از مراجع تقلید شیعه و از شاگردان سید 
محمدباقر صدر است. پس از شهادت سید 
محمدباقر صدر و سید محمد صدر، گروهی 
از مردم عراق وی را به عنوان مرجع دینی و 
سیاسی خود برگزیدند. آیت ا... حائری در 
اول صفر ۱۴۴۴ هجری قمری به علت ناتوانی 

جسمی از مرجعیت کناره گیری کردند. 

 دولت در یک سال گذشته
 منشا تحولات زیادی بود

وزیر اطلاعات ضمن گرامیداشت هفته 
دولت، گفت: دولت در این مدت یک ساله، 
به  بود که  توجهی  قابل  تحولات  منشأ 
اذن حضرت احدیت، آثار مبارک آن از 
این پس، بیشتر و عمیق تر دیده خواهد 
شد. حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب 
وزیر اطلاعات با صدور پیامی گفت: دولت 
مردمی و انقلابی در یکی از دشوارترین و 
پیچیده ترین مقاطع تاریخی، اداره  امور 
کشور را به دست گرفت، اما با توکل به ذات 
اقدس الهی، با دنبال کردن مسیر مستقیم 
ولایت با خدمتی الگو گرفته از رهبر فرزانه 
انقلاب اسلامی و از شهیدان رجایی و باهنر و 
به ویژه از راه و رسم آمیختگی با مردم، خدمت 
به مردم و حضور در میان مردم همه  نقاط 
کشور، در این مدت یک ساله، منشأ تحولات 
قابل توجهی بوده که به اذن حضرت احدیت، 
آثار مبارک آن از این پس، بیشتر و عمیق تر 

دیده خواهد شد. 

کــوتــــاه

در ایران بعد از انقلاب سنتی معمول شده که دولت  های 
برسرکار، گذشتگان را محکوم می کنند که اینها باعث ناملایمات، 
نابسامانی ها، کاستی ها و خلاصه وضع نابسامان موجود هستند. 
بعد از انقلاب، روندی وجود داشت که گفته می شد به کشور  
نرسیدند. بعد که جنگ شد این مسائل دیگر تا پس از جنگ 
تحت الشعاع مساله جنگ قرار گرفت. پس از جنگ مجددا این  
روند به راه افتاد که جدای از کاستی ها؛ حال خرابی های جنگ هم 
باید جبران شود. اما بعد که دولت اصلاحات بر سر کارآمد انگشت 
اتهام به سمت مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی و برنامه های او 
رفت که سیاست های او چندان درست نبوده و باعث به وجود آمدن 
اشرافی گری، فاصله طبقاتی و این دست مسائل شده اند. رسیدیم 
به دوران آقای احمدی نژاد که این سنت همچنان ادامه پیدا کرد 
و دولت اصلاحات متهم شد که به اقشار و لایه های فرودست و 
مسائل اقتصادی توجه نکرده و همه توجهش را صرف توسعه 
سیاسی، گفت وگوی تمدن ها و این دست مسائل نموده اند. بنابر 
این اگر وضع کشور از نظر اقتصادی خیلی درست نیست به واسطه 
کاستی های دولت آقای هاشمی رفسنجانی و دولت اصلاحات بوده 
است. بعد به دولت آقای روحانی رسیدیم. در دولت آقای روحانی 
نیز همچنان این سنت ادامه یافت و مشکلات و مسائل بر سر دولت 
آقای احمدی نژاد خالی شد. و اکنون نیز مجددا همان داستان 
در حال تکرار شدن است و آقای رئیسی در حقیقت مشکلات و 
مسائل موجود را به ناکارآمدی های دولت آقای روحانی حواله 
می دهند. اما آنچه هرگز در این میان در موردش صحبت نمی شود 
عملکرد همان دولتی است که برسرکار است. به عبارت دیگر آقای 
رئیسی هیچگاه نمی گوید که ما در این یک سال چه کردیم یا 
سیاست های اقتصادی ما چگونه بوده اند؟ دارای چه نقاط قوتی 
بوده و چه نقاط ضعفی داشته اند؟ ایضا در هشت سالی که آقای 
روحانی رئیس جمهور بود هیچگاه نگفت که مشکلات، مسائل 
و دشواری هایی که داریم و سیاست های ما چگونه بوده است. 
 ای کاش این سنت بتواند زمانی متوقف شود و مسئولان به جای 
متهم ساختن گذشتگان در حقیقت به خود می پرداختند. آقای 
رئیسی  به جای متهم ساختن گذشتگان و اینکه نابسامانی ها، 
گرانی، تورم، امروز همه جملگی ناشی از سیاست های دولت 
روحانی است.  ای کاش می گفتند که خودشان چه کرده اند. به علاوه 
این سوال باقی می ماند که پس مسئولیت نهادهای حاکمیتی چون 
مجلس چه بوده است. در زمان مرحوم آقای هاشمی رفسنجانی، 
زمان آقای خاتمی، زمان آقای روحانی آیا سایر نهادهای نظام 
مسئولیتی نداشته اند؟ اگر سیاست های آقای روحانی یکپارچه 
غلط بوده پس مجلس چه می کرده و چه انتقاداتی به آن دولت وارد 
ساخته است؟ به علاوه کدام سیاست های آقای روحانی مشخصا 
غلط بوده اند و اکنون باید اصلاح شوند؟ با حواله دادن مشکلات به 

گذشتگان در حقیقت آبی گرم نمی شود. 

خبــــــر
  درخواست رئیس رژیم صهیونیستی

 از آژانس انرژی اتمی 
رئیس رژیم صهیونیستی از آژانس بین المللی انرژی اتمی 
خواست تا به بازرسی از ایران ادامه دهد.  اسحاق هرتزوگ، 
رئیس رژیم صهیونیستی می گوید  این پرونده ها مسائل بزرگی 
هستند که به اورانیوم های غنی سازی شده کشف شده توسط 
بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی ربط دارند. رئیس رژیم 
صهیونیستی عنوان کرد: من از جامعه بین المللی از جمله 
سوئیس می خواهم تا هرچه در توان دارند انجام دهند تا از 
استقلال آژانس اتمی اطمینان حاصل کنند و از دستیابی ایران 

به سلاح هسته ای مانع شوند.

آرمان ملی : روز گذشته نخستین نشست 
خبری رئیس جمهور برگزار شد؛ نشستی که 
ابراهیم رئیسی ترجیح داد به سوالاتی که 
خبرنگاران حوزه های مختلف از او جویا می شوند، 
پاسخ دهد از گشت ارشاد تا وضعیت اینترنت 
کشور و مهمتر از آن به موضوعات مذاکرات 
هسته ای پرداخت. البته بارها کنایه هایی به 
دولت قبل وارد کرد و گفت: »اگر در گذشته 
تصمیم گیری ها بجا بود امروز شاهد برخی 
مشکلات نبودیم« در کل آنچه رئیسی بیان 
کرد بدون حاشیه نبود چنانکه افراد مورداشاره 
رئیس جمهور پس از پایان نشست خبری به 
ارائه توضیحاتی پرداختند. به عنوان نمونه 
رئیسی درباره سرعت اینترنت اظهار داشت:  
»کارهایی باید در سنوات گذشته انجام می شد 
برای زیرساخت ها که انجام نشده است. اگر 
زیرساخت ها کامل شده بود، امروز مشکل 
نداشتیم، مشکلات امروز به دلیل این است 
که زیرساخت هایی که باید در حوزه اینترنت 
و ارتباطات ایجاد می شد،  ایجاد نشده است. 
حالا ما باید عقب ماندگی ها را جبران کنیم.« و 
میرناظمی معاون وزیر ارتباطات در دوره آذری 
جهرمی به ادعای امروز رئیس جمهور درمورد 
کاهش سرعت اینترنت به دلیل عدم توجه به 
زیرساخت ها در دولت روحانی واکنش نشان داد. 
ناظمی نوشت: »امروز که بار بزرگ آموزش آنلاین 
دیگر بر دوش شبکه اینترنت نیست و در چند 
ماهه  اخیر هم پیک پهنای باند مصرفی اپراتورها 
و بار شبکه کاهشی بوده است، چگونه شکایت 
مردم از کیفیت اینترنت را به کم کاری گذشته 
حواله می کنید؟ قضاوت همیشه با مردم است، چه 
آنان را نادیده بگیرید و چه آگاه؛ زیرساخت های 
شبکه اینترنت در کشور آن گونه توسعه داده شده 
بود که در شرایط دشوار کرونا، بار همه ی امور 
زندگی مردم، از سلامت تا آموزش و از کسب وکار 
تا سرگرمی و بازی را بر دوش کشید؛ هرچند 
آرزوی ما هم برای ایران بیش از آن بود، اما آن 
وضعیت هم بار خاطر و چالشی بزرگ نبود« یا 
در بخش دیگری رئیس جمهور عنوان کرد: »از 
ابتدای دولت بحث بوده که چه کنیم تورم مهار 
و کاهشی شود و چه باید کرد نسبت به نظارت بر 
قیمت ها و کالاها و همواره این مورد تاکید دولت 
بوده است و اگر نبود مساله اصلاح اقتصادی، تورم 
روندش کاهشی نمی شد. ما در این رابطه نسبت 

به یارانه ای که به مردم داده شد، یعنی همان 
۳۰۰ و ۴۰۰ تومان اقدام کردیم. از این مبلغ 
چیزی برای رفع کسری بودجه دولت نمی ماند 
و این بخشی از رفع مشکلات مردم است و برای 
زدودن فقر مطلق بوده است. در برخی روستاها 
که می روم مردم می گویند درآمد ما همان یارانه 
است و درآمد دیگری ندارند. آنچه روند امور را 
از این به بعد رقم می زند، حتما کاهش تورم را 
به دنبال دارد و وضعیت معیشت حتما بهبود 
می یابد. پنج میلیارد دلار سرمایه گذاری اقتصادی 
یعنی دو برابر گذشته در این مدت داشتیم و تنها 
در زمان برجام این سابقه بوده است و در مواقع 
دیگر سابقه نداشته است. به علاوه سرمایه گذاری 
داخلی هم داشتیم و شرکت های بزرگ و بانک ها 
را به سرمایه گذاری وارد کردیم. از این رو افزایش 
بهره وری، جبران حقوق و دستمرد، و یارانه ها در 
مجموع بهبود یافت و حتما شرایط را در آینده 
بهتر می کند.« که عبدالناصر همتی رئیس سابق 
بانک مرکزی به آن واکنش نشان داد. همتی 
در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: قبلًا 
گفتم، کاهش شتاب نرخ تورم در مرداد، بعد از 
شوک تورمی حذف ارز ۴۲۰۰ در خرداد و تیر، 
رفتارطبیعی تخلیه شوک در اقتصاد است. وی 
ادامه داد: این نوع شوک های تورمی که غالباً 
از فشار هزینه نشأت می گیرند بعد از جهش، 
سریعاً فروکش می کنند. رئیس سابق بانک 
مرکزی تاکید کرد: روندبخش ماندگار تورم، 
مبنای ارزیابی نقش دولت درکنترل تورم خواهد 
بود« عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب 
هم در واکنش به اظهارات رئیس جمهور نوشت : 
»رئیسی در کنفرانس خبری : »تورم ۶۰ درصدی 
در شهریور ۱۴۰۰ به ۴۰درصد در شهریور امسال 
رسید.« این گونه گزارش کار شایسته هیچ مقام 
دولتی نیست. تورم نقطه به نقطه در شهریور 
۱۴۰۰ برابر ۴۴درصد بود امسال هم شهریور 
تمام نشده که آمارش را اعلام کنند. امسال تورم 
تیر ۵۴ و مرداد هم ۴۲درصد بود« اهم اظهارات 
رئیس جمهور در نشست خبری دیروز در ادامه 

آمده است: 
تضمین های  از  رئیس جمهوری    
اطمینان آور، راستی آزمایی عینی و عملی، رفع 
تحریم ها به صورت معنادار و پایدار و بسته شدن 
ادعاهای سیاسی درباره پادمان به عنوان مواردی 

یاد کرد که برای نیل به توافق باید انجام شود. 

  در میان مردم بودن برای ما یک اصل و 
رویکرد به حساب می آید. اینکه ما باید از نزدیک 
مردم را ببینیم و مساله و مشکل آنان را بیابیم و 
برای حل مساله و مشکل تلاش کنیم. بودجه ما 
براساس عدالت تنظیم شد و به آمایش سرزمینی 

هم توجه داشت. 
  ساختارهای فسادزا در دولت باید اصلاح 
شود تا جلوی تولید پرونده های متعدد را بگیریم،   
البته آنچه شکل بگیرد به آن رسیدگی می شود. 
ما باید ساختارها را اصلاح کنیم که اساساً چنین 

اتفاقاتی نیفتند. 
  نگاه به درون نه بیرون برای حل مشکلات 
مدنظر بوده است تا بدانیم بیگانگان برای ما 
مشکلی حل نمی کنند و برای هیچکس هم 

حل نکرده اند. 
  وقتی دولت کار خود را آغاز کرد، برخی چه 
از دولت پیشین و چه از سایرین از در دلسوزی 
به ما می گفتند که می خواهی با شرایط کشورچه 
کنی؟ به ما واکسن نمی دهند و شرایط کرونا 
را هم می بینی. می گفتند با کسری بودجه 

می خواهی چه کنی؟
  این موضوع کسری بودجه ام المسائل 

کشور است. 
نگرانی  هیچ  امروز  اساسی  کالاهای   
درباره اش وجود ندارد، در حالی که در گذشته 
برخی از آنها در حالت قرمز قرار داشت، اما امروز 

نگرانی وجود ندارد. 
  تنش های آبی در استان های مختلف 
شناسایی شده است و برای آن برنامه ریزی 

کرده ایم. 
  در زمانی که دولت را تحویل گرفتیم برای 
پرداخت حقوق کارمندان با مشکلاتی مواجه 
بودیم، اما تا امروز یک روز پرداخت حقوق و 
دستمزد عقب نیفتاده است. افزایش حقوق و 
دستمزدها را هم داشتیم و مساله رتبه بندی 
معلمان را داریم که بعد از ده سال در حال اجرا 
است. تا حدی که ممکن است دولت تلاش کرده 
است که پرداخت ها را افزایش دهد، هرچند 
می دانیم که این موارد برای حل مشکلات مردم 
کافی نیست، اما تمام تلاش دولت در این امر 

انجام شده است. 
  برای برداشتن فاصله بین مردم و دولت به 
مردم می گویم که از وضعیت آنها مطلع هستم، 
روزانه و ساعتی. ساعتی بر من نمی گذرد که 

معیشت مردم برایم مهم نباشد. 
  من وعده گشت ارشاد مدیران را دادم و عمل 
کردم و زیر نظر بازرسی ریاست جمهوری این 
گشت ارشاد برای مدیران تشکیل شد و بعضی از 
تخلفات به محض گزارش شدن نتیجه اش در حد 
برکناری بوده است، حتی در سطح معاون وزیر. 
موردهایی در رابطه با فساد اعلام شده و خود 
دولت آنها را به قوه قضائیه معرفی و تحویل داده 
است. این دستور فقط برای یقه گرفتن نیست، 
برای این است که اگر دستگاهی توجه نکند، 
ارشاد و حضور بازرسان آنها را متوجه عمل شان 
کند. دولت مساله نبودن کجی و روابط ناسالم را 

پیگیری می کند. 
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نشست خبری رئیسی با طعم انتقاد از روحانی! 

چهار شرط ایران برای توافق که تاکنون محقق نشده است

دیــدگــــاه
کنفرانسی برای دفاع از عملکرد دولت

نشست های خبری زمانی موثر و مفید است که تیم رئیس جمهور 
با مشکلات جامعه کاملا آشنا باشند تا بتوانند مشاوره های لازم را به 
رئیس جمهور داده تا وی به ابهامات جامعه پاسخ دهد.  ضمن اینکه 
رئیس جمهور باید در کنفرانس های خبری خبرهای خوبی را در قالب 
برنامه به مردم ارائه دهد. صرف برگزاری کنفرانس خبری مشکلی 
را حل نمی کند. این بار نیز کنفرانس مطبوعاتی ریاست جمهوری 
با حضور حدود ۱۵۰۰ خبرنگار به محلی برای دفاع آقای رئیسی از 
عملکردش تبدیل شد. رئیس جمهور خود را مدیر میدانی معرفی 
کرده و مدیران دولت گذشته را مدیرانی کارتابلی. نمی شود که 
رئیس جمهور اعلام کند که من با حضور در استان ها مدیریت میدانی 
می کنم، زیرا برنامه ریزی ها برای توسعه کشور از سال قبل از کمیته 
برنامه ریزی شهرستان آغاز  می شود تا پروژه ها در سازمان برنامه؛ 
بودجه بگیرد. رئیس جمهور در کنفرانس خبری اعلام کردند که 
نگاه این دولت به خارج از کشور نیست. سوال این است که چگونه 
ممکن است نگاه سایر روسای جمهور به خارج از کشور بوده باشد، 
حال اینکه  نظارت هایی مانند مجلس و دستگاه قضائی بر عملکرد 
رئیس قوه مجریه وجود دارد. هدف آقای رئیس جمهور از برگزاری 
این کنفرانس دفاع از عملکرد خود بود. وی تلاش می کرد که از 
عملکرد خود دفاع کند. رئیس جمهور اعلام کردند در این مدت ۵  
میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی در کشور صورت گرفته است و 
هیچ مشخص نکردند این حجم از سرمایه گذاری خارجی توسط چه 
کشوری صورت گرفته. زیرا در حال حاضر ایران در شرایط تحریمی 
قرار دارد. ممکن است تفاهم نامه ای بین ایران، روسیه و چین نوشته 
شده باشد اما تبدیل آن به قرارداد و سرمایه گذاری بعید است. 
همچنین رئیس جمهور اعلام کردند که تورم را با رقم ۶۰درصد 
تحویل گرفتند اگر تورم هم کمی کاهش یافته ناشی از خالی شدن 

شوک حذف ارز ترجیحی است. 

علی محمدنمازی 
 فعال سیاسی

  جرائم سازمان یافته
 نقض حقوق بشر است

صادق زیباکلام 
استاد دانشگاه 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: هفته ها 
وحتی ماه هاست که احیای برجام به یکی از 
موضوعات در صدر رسانه های داخلی و بین المللی 
بدل شده و هر روز اطلاعات تازه ای حول محور 
احیای برجام و احتمال بالای رسیدن به توافق 
منتشر می شود یا مقامات یکی از کشورها در 
این خصوص به اظهار نظر می پردازند. با این 
حال شاهد این مساله هستیم که به میزانی که 
امیدواری ها نسبت به احیای برجام وجود دارد 
به همان اندازه در جهت معکوس تلاش هایی هم 
در راستای تخریب برجام صورت می پذیرد. چه 
اینکه مقامات رژیم صهیونیستی نیز در جهت 
تاثیر گذاری بر موضع سران کاخ سفید به آمریکا 
سفر خواهند کرد. این در حالی است که به نظر 
می آید آسمان برجام آفتابی است و به رغم 
برخی کارشکنی ها اعلام مواضع طرفین نشان 
می دهد که احتمال توافق بسیار بیشتر از عدم 

توافق است. 
  سناریوهای چهارگانه 

هر چند که امیدواری ها نسبت به اعلام توافق 
میان طرفین افزایش یافته اما نگاهی به نوع 
رویکردهای مقامات آمریکا و ایران حکایت از این 
دارد که هنوز همه مسائل حل و فصل نشده است 
و از مسائل پادمانی گرفته تا بحث تضمین ها و نوع 
برداشتن تحریم ها موضوعاتی هستند که باید 
تصمیمات مشخصی در خصوص آنها اتخاذ شود 
تا بتوان گفت که طرفین به توافق قطعی خواهند 
رسید. قدر مسلم طرفین باید این نکته را نیز در 
نظر داشته باشند که مسائل پیرامون توافق هر چه 
به درازا بکشد و زمان و فرصت طلایی برای توافق 
از دست خواهد رفت و با توجه به اینکه معلوم 
نیست در آینده چه اتفاقاتی در عرصه روابط 

بین الملل رخ خواهد داد شاید توافق در آینده 
نسبت به شرایط فعلی مقداری سخت تر شود. 
این در حالی است که برخی رسانه ها همچنان از 
راهکارهایی می گویند که می تواند طرفین را در 
سریع ترین زمان ممکن به توافق رهنمون سازد. 
در همین راستا رویترز به نقل از ۳ منبع مطلع 
گفته؛ »آمریکا و ایران راهی برای رسیدگی به 
مساله تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
برنامه هسته ای ایران پیدا کرده اند که به دو طرف 
اجازه می دهد فعلا در مذاکرات احیای برجام 
اعلام پیروزی کنند اما ممکن است حل وفصل 
نهایی مساله احیای توافق را به تاخیر بیندازد. 
به نظر می رسد با چهار نتیجه احتمالی روبه رو 
خواهیم بود؛ در اولی، ایران نگرانی های آژانس 
را به موقع برطرف خواهد کرد و توافق هسته ای 
سال ۲۰۱۵ احیا می شود. در دومی، تهران 
نگرانی های آژانس را قانع نمی کند و از انجام 
دادن اقدامات هسته ای برای نهایی کردن توافق 
خودداری می کند و واشنگتن هم از لغو تحریم ها 
که در مرحله نهایی توافق پیشنهادی معین شده، 
خودداری می کند. در سناریوی سوم، تهران 
ممکن است با وجود در جریان بودن تحقیقات 
آژانس توافق را اجرایی کند. احتمال چهارم 
نیز می تواند این باشد که فشارهای سیاسی 
باعث شوند آژانس با وجود رضایت نداشتن از 
پاسخ های ایران، به تحقیقاتش در ایران پایان 
دهد، اگرچه مقامات آمریکایی می گویند این 
نهاد را تحت فشار نخواهند گذاشت.« گرچه آنچه 
که رویترز آورده صرفا گمانه زنی ها و سناریوهایی 
است که از منظر آنها مطرح شده اما آنچه مسلم 
است زمانی که تمام دغدغه های ایران در خصوص 
مسائل مطرح شده مرتفع نگردد صحبت از توافق 

صرفا نگاهی آرزومندانه  است و در این مرحله 
آمریکایی ها باید عملا موضع خود را در قبال 
خواسته ها و دغدغه های ایران اعلام کنند تا در 
صورت پذیرفتن دغدغه های ایران مخصوصا 
موضوع پادمان منتظر احیای برجام و اعلام توافق 

از سوی طرفین باشیم. 
 تحریم ها باید لغو شود

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: هدف از 
مذاکرات برجام رفع تحریم ها، دفع اتهامات علیه 
کشور است. محمد اسلامی اظهار کرد: اساس 
مذاکرات برجامی برای دفع اتهامات و گرفتن 
بهانه از دشمن است که مرتب علیه کشور اخبار 
و مدارک ادعایی را مطرح می کند. وی تصریح 
کرد: تحریم هایی که به این بهانه وضع شده باید با 
مذاکرات برجام لغو می شده و اکنون نیز هدف از 
مذاکرات این است که تحریم ها لغو شود و مردم 
ایران از مزیت اقتصادی آن انتفاع حاصل کنند. 

 برجام احیا نشود از سرگیری مذاکرات 
دشوار خواهد بود

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هشدار 
داد، اگر در روزهای آینده توافقی حاصل نشود، از 
سرگیری مذاکرات احیای برجام پس از تابستان 
بسیار دشوار خواهد بود. جوزپ بورل، گفت: فکر 
نمی کنم فرصتی برای مذاکرات بسیار بیشتر 
وجود داشته باشد. هماهنگ کننده اتحادیه 
اروپا همچنین در اظهارنظری رسانه ای ضمن 
خوش بینی نسبت به نزدیک شدن مذاکرات 
رفع تحریم ها به مرحله پایانی گفت: »مذاکرات 
با هماهنگی اتحادیه اروپا به لحظه مهمی رسیده 
و این، آخرین میلیمتر است. جوزف بورل 
خاطرنشان کرد: مذاکرات اکنون در مرحله 

تعیین کننده ای است. 

»آرمان ملی« رخدادهای پیرامون احیای برجام را بررسی می کند

توافق در گرو تامین دغدغه های ایران 
    محمد اسلامی: هدف از مذاکرات برجام رفع تحریم ها، دفع اتهامات علیه کشور است

    جوزپ بورل :  مذاکرات در مرحله تعیین کننده و مهمی است 
 اقدامات برای آزادی 

 ایرانیان زندانی 
در خارج از کشور

سخنگوی وزارت خارجه گفت: 
این وزارتخانه یکی از وظایف ذاتی 
و مسئولیت های دستگاهی خود را 
حمایت از زندانیان اعم از کنسولی و 
قضائی می داند. ناصر کنعانی در پاسخ 
به این سوال که وزارت امور خارجه چه 
برنامه ای برای آزادی ایرانیان زندانی 
در خارج از کشور و نقل و انتقال و 
بازگرداندن آنان دارد، گفت: تلاش 
برای آزادی زندانیان یا انتقال آنها به 
ایران از وظایف این وزارتخانه است و 
این اقدامات در مکانیزم های مختلفی 
صورت می گیرد. وی افزود: اولین 
کاری که در ارتباط با ایرانیان زندانی 
در خارج از کشور انجام می دهیم 
کسب خبر است و به خاطر اینکه 
از شهروندان  مطلع شویم فردی 
کشوری  در  دلیلی  هر  به  ایرانی 
بازداشت و دستگیر شده است، پس 
ایجاد ارتباط با وزارت امور خارجه 
محل و درخواست دسترسی کنسولی 
از اقدامات اولیه ماست که به همین 
جهت از وضعیت زندانی مطلع شده 
و دلیل بازداشت شدن آنها را بدانیم. 

 واکنش مرندی 
به توییت پمپئو 

رئیس  مالکوچ«،  »شریف 
آمبودزمان ترکیه و هیات همراه 
که به دعوت رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور به ایران سفر کرده است، 
غریب آبادی«،  »کاظم  دکتر  با 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه 
و دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری 
اسلامی ایران دیدار کرد. در این 
دیدار، غریب آبادی با بیان این 
که روابط ترکیه و ایران از دیرباز 
صمیمانه و همه جانبه بوده است، 
ابراز امیدواری کرد تا همکاری های 
حقوقی-قضائی و حقوق بشری 
دو کشور نیز ارتقا یابد. معاون 
امور بین الملل قوه قضائیه با تأکید 
بر اهمیت مبارزه با فساد، مقابله 
مشترک با جرائم سازمان یافته مانند 
پول شویی، تروریسم، قاچاق انسان 
و قاچاق مواد مخدر را مهم دانست 
و گفت: علاوه بر دولت ها، مردم 
از این جرائم متضرر می شوند و 
حقوق آنان پایمال می گردد. وی 
با اشاره به تردد بالای شهروندان 
دو کشور افزود: برخی از شهروندان 
ما در کشور ترکیه دچار مسائل 
حقوقی و قضائی می شوند و برخی 
به زندان می افتند. با توجه به انعقاد 
محکومین  انتقال  موافقت نامه 
میان دو کشور، درخواست داریم 
 از این ظرفیت حقوقی به خوبی

 استفاده شود. 

تیم  مشاور  مرندی،  محمد   
مذاکره کننده ایران در مذاکرات 
پیام  یک  به  واکنش  در  وین 
توییتری مایک پمپئو، وزیر امور 
خارجه پیشین آمریکا و از روسای 
بر  در  پیشین سازمان سیا که 
دارنده بخشی از مزامیر داود است، 
نقل قولی از پمپئو را درباره دوران 
خدمتش در سازمان سیا در صفحه 
توییترش منتشر کرده و نوشت: 
»ما دروغ می گفتیم، فریبکاری 
می کردیم، دزدی می کردیم.« این 
واکنش از سوی مرندی در پی این 
مطرح شده است که پمپئو دو سال 
پیش در یکی از سخنرانی هایش به 
اقدامات غیراخلاقی در سازمان 

سیا اذعان کرد. 


